



إلى / الكليات كافة
الاقسام والشعب والوحدات كافة

م/ اعمام
سياسة الشراء المستدام

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته...

تسعى جامعة الكفيل إلى أن تكون من أفضل المؤسسات التعليمية وهذا ما يتطلب التوافق على بيئة علمية متكاملة من جميع الجوانب وتوجيهها جودة الخدمات المقدمة التي تتطلب التوافق على كل المستلزمات والأدوات التي من شأنها أن تقدم إنتاجية متميزة وكفاءة عالية، لذلك قامت جامعة الكفيل بوضع موازنة لعملية توفير هذه المتطلبات ودراسة جدواها واقتنائها وعلى وفق رؤية شاملة لحاجة الجامعة والخدمات التي تقدمها وما يترتب على استخدامها من آثار على البيئة الجامعية تأسيساً على إيمانها بما يأتي:

- الاستدامة تتطلب أساساً بما يشتمل على عملية الشراء - الجودة في السلع المقتناة لا القيمة المالية.

إن الجامعة اهتمت بالاستدامة في عملية الشراء ومراعاة العوامل المؤثرة في هذه السلع فضلاً عن المؤثرات البيئية والاجتماعية ومنها السلع الصديقة للبيئة وكذلك راعت متطلبات الأمن والسلامة للبيئة التعليمية إذ زودت مختبراتها بمواد تحافظ على الأمن البيولوجي، وهناك دراسات مستفيضة تسبق عملية الشراء لهذه المواد في متابعة مستمرة، فهذه المواد في حالة تبدل لتقليل المخاطر المؤثرة على البيئة، فعملية تحسين أداء المتطلبات والأجهزة التي تشتريها الجامعة وملحوظ دائماً وللتوافق على البيئة الصحية فالملاحظ أنها وفرت الطاقة النظيفة بديلاً عن الطاقة المستهلكة ونشر ثقافة الوعي في هذا المجال، فضلاً عن التوافق على المشتل الزراعي واقتناء الشتلات الدائمة التي تسهم في استدامة بيئة نقية وصالحة صحياً ومقللة التأثير البيئي إلى الحد الأدنى ومقدمة منافع للمستفيد عبر عملية الاختيار لأفضل المنتجات والخدمات.

وما يهم الجامعة في الخطط الموضوعية في الشراء هو تشجيع على الصناعة الوطنية ودعمها، فأغلب السلع المقتناة ينظر فيها التصنيع المحلي، وكثيراً ما تقوم الجامعة بدعم المنتج الوطني والإبداع المحلي، وهذا لا يقتصر على السلع المادية، بل ينطبق حتى على البرامج الإلكترونية، فالجامعة تبنت مركزاً لتقنية المعلومات، وهو مركز الكفيل لتقنية المعلومات إذ يعمل المركز على تصميم وبرمجة ونشر التطبيقات التي تساعد في بناء الجامعة الإلكترونية مثل (تطبيقات وأنظمة التعليم الإلكتروني، تطبيقات وأنظمة إدارة المستشفيات، إدارة الموارد البشرية وغيرها من التطبيقات) وبأياد عراقية ذات خبرات متطورة وهو ما يسهم في تعزيز روح الابتكار في الأسواق المحلية وزيادة فعالية الحلول المستدامة التي تلي متطلباتها التنظيمية.

ولتحقيق ما تقدم وضعت الجامعة آلية عمل للشراء المستدام:

- 1- تقديم طلب شراء يحتوي على الأغراض المطلوبة من القسم المحتاج للأغراض.
- 2- استلام الطلب من قبل المخزن للتحقق من توفر المنتجات المطلوبة.
- 3- مرور الطلب على قسم الرقابة للتأكد من ضرورتها وأهميتها للقسم المقدم فضلاً عن جودتها.
- 4- بعد المصادقة على الطلب يرسل إلى وحدة المشتريات لشراء المواد المطلوبة ووفق أسس الاستدامة.
- 5- تقوم الجامعة بشراء المنتجات المفضلة بيئياً مثل السلع والمواد التي تراعي الحفاظ على صحة الإنسان والبيئة عند مقايستها بالسلع والمواد المنافسة.

للاطلاع والعمل بموجبه، مع التقدير.

أ.د. نورس محمد شهيد الدهان

رئيس الجامعة

2023/7/19



نسخة منه إلى:
الصادرة.



University Rector Office

Ref. No:

Date: / /

مكتب رئيس الجامعة

العدد: ١٨١٢ / ٤ / ٢٠٢٣

التاريخ: ٢٠٢٣ / ١٢ / ١٩



To /All Colleges, Departments, Divisions and Units

S / Proclamation

Sustainable Purchasing/Procurement policy

University of Alkafeel seeks to be one of the best educational institutions, and this requires the availability of an integrated scientific environment in all aspects and its quality of services provided, which requires the availability of all requirements and tools that would provide excellent productivity and high efficiency. Therefore, Alkafeel University has set a budget for the process of providing these requirements and studying their feasibility and acquisition, according to a comprehensive vision of the university's need, the services it provides, and the effects of their use on the university environment, based on its belief in the following:

- Sustainability is a prerequisite, including the procurement process.
- The quality of the goods acquired is not the money value.

The university was concerned with sustainability in the purchasing process and taking into account the factors affecting these goods as well as the inter-and social influences, including environmentally friendly goods. It also took into account the security and safety requirements for the educational environment, as it provided its laboratories with materials that preserve biological security, and there are extensive studies prior to the purchase process for these materials in continuous follow-up, these materials are in a state of change to reduce the risks affecting the environment, in the process of improving the performance of requirements and devices purchased by the university and is always noted and for the availability of a healthy environment. Permanent seedlings that contribute to the sustainability of a clean and healthy environment minimize environmental impact and provide benefits to the beneficiary through the selection process for the best products and services.

What concerns the university in the plans laid down in purchasing is to encourage and support the national industry, as most of the purchased goods are considered by local manufacturing, and the university often supports the national product and local creativity, and this is not limited to physical goods, but applies even to electronic programs, for the university has adopted a center For information technology, it is the sponsor center for information technology, as the center works on designing, programming and publishing applications that help in building the electronic university, such as (e-learning applications and systems, hospital management applications and systems, human resource management



University Rector Office

مكتب رئيس الجامعة

Ref. No:

العدد ١٨١٧ / ٤ / ٢٠٢٣

Date: / /

التاريخ: ٢٠٢٣ / ٧ / ١٩



and other applications) with Iraqi hands with advanced expertise, which contributes In promoting the spirit of innovation in local markets and increasing the effectiveness of sustainable solutions that meet their regulatory requirements. To achieve the foregoing, the university has developed a working mechanism for sustainable procurement:

- 1- Submitting a purchase requisition containing the items required by the department in need of items.
- 2- Receipt of the request by the store to verify the availability of the required products.
- 3- Passing the request to the Oversight Department to ensure its necessity and importance to the submitted department, as well as its quality.
- 4- After approving the request, it is sent to the Procurement Unit to purchase the required materials and according to the principles of sustainability.
- 5- The university purchases environmentally preferable products such as goods and materials that take into account the preservation of human health and the environment when compared to competing goods and materials.



N. ALDAHAN

Prof. Dr. N. Aldahan

Chancellor of the University

2023/7/19